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Čistá voda pro Plzeň 

Informace o projektu, který pokrývá také Dolce a okolí 

V minulém čísle starosta krátkým 

podnětem otevřel téma odtokových 

poměrů, záplav a půdní eroze. 

V návaznosti na něj chceme občany 

obce Dolce seznámit s projektem 

Čistá voda pro Plzeň, jehož jsme 

iniciátory. Není možné detailně 

popsat historii a aktivity, které již za 

více než dva roky proběhly, aniž 

bychom čtenáře zahltili. Krom toho 

bude ještě mnoho příležitostí 

k podrobné prezentaci. Takže velice 

stručně k záměrům a ambicím projek-

tu. 

Že divoký odtok vody ze zemědělské 

krajiny je dlouhodobý celorepublikový 

problém, to asi není žádný převratný 

objev. Souvisí s ním katastrofální 

splachy půdy, stále dramatičtější 

průběh povodní, zanášení potoků a 

rybníků, zaplavování sklepů a zahrad 

a to i v místech, kde není žádná 

vodoteč a v minulosti se to nikdy 

nestalo. Ostatně stačí se podívat na 

přiložené obrázky, které nejsou 

z žádného katastrofického filmu o 

tisícileté vodě, nýbrž z Dolců z roku 

2012, kdy se tudy přehnala sice 

prudká, nikoli však až tak výjimečná 

bouřka. Je to důsledek bezohledného 

a neodborného zacházení s krajinou 

v posledních zhruba šedesáti letech.          

Po násilném vyvlastnění půdy byla 

voda systematicky vyháněna likvidací 

mezí a remízků, nadměrným zorně-

ním, narovnáváním a dlážděním koryt 

i obrovskými plochami drenážních 

sítí. Zasakovací schopnost a ekolo-

gická stabilita byly prakticky zničeny, 

to vše za masivní podpory státních 

dotací, což se děje dodnes. Není-li 

pozdě, je tedy určitě nejvyšší čas 

začít vodu v celých povodích schra-

ňovat a obnovit to, čemu se říká 

půdní nádrž. Je to nejúčinnější 

ochrana před povodněmi a také 

zásobárna pro zdroje pitné vody. 

Dolce nevyřeší protipovodňovou 

ochranu odvede-

ním přívalů 

nějakým mon-

strózním dláždě-

ným kanálem 

směr Kucíny. 

Přeštice nevyřeší 

tentýž problém 

výstavbou 

železobetono-

vých zdí a 

posláním povod-

ně směr Lukavi-

ce. Konečně 

Plzeň nevyřeší 

špatnou a stále klesající kvalitu svého 

zdroje pitné vody, tedy Úhlavy, tím, 

že se změkčí normy na znečištění a 

instalují filtrační systémy za stovky 

miliónů. To je ono příslovečné tahání 

krávy za ocas neboli zoufalé, zbyteč-

né a drahé odstra-

ňování důsledku, 

nikoli však příčiny. 

Chce-li Plzeň 

čistou Úhlavu a 

obce na ní snesitel-

ný průběh povodní, 

musí se společně 

včetně správce 

povodí dlouhodobě 

zasazovat a 

účastnit nápravy 

odtokových 

poměrů. Posledních 

několik vět vlastně charakterizuje 

jádro představovaného projektu, do 

kterého se z okolních obcí zapojily 

Příchovice a Přeštice a který za-

střešuje Regionální rozvojová agentu-

ra pro Plzeňský kraj. Dílčí povodí 

Kucínského potoka, tedy katastry 

Dolce a Kucíny, bylo vybráno jako 

pilotní pro provedení komplexních 

pozemkových úprav (KPÚ). To je 

legitimní a jediný právní nástroj, 

kterým lze či spíše je povinné vracet 

do krajiny ekologickou stabilitu a tím 

zlepšovat odtokové poměry. Samo-

zřejmě, a to zdůrazňujeme, v souladu 

s uživatelskými a především vlastnic-

kými zájmy. 

O konceptu připravované KPÚ Dolce 

jistě ještě uslyšíte a o dalším průběhu 

vás budeme informovat a seznamovat 

vás s plánovanými aktivitami. Dnešní 

příspěvek proto berte jako úvodní 

informaci, podnět k zamyšlení a 

možná nejvíce prosbu o pochopení, 

vstřícnost a žádost o spolupráci na 

projektu, který má obrovský smysl 

třeba v tom, že se omezí zaplavování 

zahrad a sklepů, ve studních stoupne 

hladina a do Kucínského potoka se 

vrátí raci. 

 

Mgr. Stanislav Duchek, 

ekolog a zastupitel Příchovic 

RNDr. Oldřich Syrovátka, 

katedra managementu VŠE Jindřichův Hradec 



V minulém čase jsme se v 

rámci obce snažili o narovnání 

majetkových poměrů v souvislos-

ti s vlastnictvím pozemků, 

zahrad a jiných ploch, které 

vlastnila obec a byly součástí 

oplocených zahrad občanů obce a 

obráceně, kdy občané vlastnili 

některé části cest a komunika-

cí, které by pravděpodobně měly 

spadat do vlastnictví obce. V 

prvém kole se jednalo o patnáct 

takto dotčených pozemků, které 

jsou dnes již převedeny, nebo v 

čekání na zápis do katastru 

nemovitostí.  

Již nyní jsme nalezli dalších 

minimálně deset pozemků, kde 

bude nutné se podívat na 

majetkové vztahy a pokusit se 

je sladit se skutečným využívá-

ním a jejich funkčností. Jsme 

přesvědčeni, že například 

veškeré cesty a komunikace by 

měly být ve vlastnictví obce a 

to především z důvodů, abychom 

předešli majetkoprávním sporům 

našich spoluobčanů. 

Teď se pravděpodobně ptáte: 

„ Proč to sem plete? Vždyť se 

bavíme o ochraně krajiny.“ Ano, 
máte pravdu, je to na prvý 

pohled ne zcela související, 

ale jak sami zjistíte z násle-

dujících řádků, tak zde jsou 

souvislosti více než zřejmé. 

Představte si, že vlastníte 

několik hektarů pole nebo louky 

a jako většina ostatních je 

pronajímáte podnikateli či 

společnosti zabývající se 

zemědělskou výrobou. Co se 

změnilo za těch několik desítek 

let? Ano, původně byla na 

pokraji strouha, ta ale zarost-

la a nikdo ji již mnoho let 

nevykácel ani neposekal. 

Původně nebylo ani to podmáčení 

pozemku, dnes do části nezajede 

ani traktor.Také tam byla 

původně cesta, ale ta se stala 

neprůjezdná, a tak se o několik 

metrů vedle jezdí po poli. 

A co vlastně jezdí po poli za 

techniku? Jistě pamatujete 

traktor s hnanou pouze zadní 

nápravou a sotva poloviční 

hmotností, něž ten obr, co tam 

jezdí dnes. Věřte, že ve vyjeté 

koleji tímto 

traktorem se 

schová několik lidí, a když 

začne pršet, tak voda neteče 

zarostlou strouhou, ale touto 

kolejí přímo na cestu.  

Podívejme se kolem sebe, jak se 

nájemci starají o svěřené 

pozemky. Je to na prvý pohled 

stejné jako v sousedním Rakous-

ku, kde jsou pole udržovaná až 

na samotný okraj a strouhy 

vysekané, nebo je to spíše 

neprůchozí, zarostlá a nepří-

stupná džungle? Bohužel se to 

pomalu stává pravidlem, že 

nájemce za směšné nájemné 

svěřené pozemky pouze využívá a 

vytěžuje. A kdo myslíte, že 

bude následně nést odpovědnost 

za vodou z vašeho pole vymletou 

a zničenou obecní cestu? 

Samozřejmě vy jakožto majitel 

pozemku. 

 

Michal Šimon 
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Starejme se o své a okolní pozemky 


